
Protokół

z XIil sesji Rady Gminy Zlawieś Wielka

z dnia 28 maja 2025

obrady rozpoczęto 28 mĄa2025 roku o godz. I4:O4, a zakohczono o godz. 16:2Ż tego samego dnia.

Przewodnic ząca powitała obecnych, otworzyła obrady i stwierdziła kworum,

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków.

Obecni:

1. Krystian Balicki
2. Marcin Dziędzic
3. Krystyna Gajdemska
4, Joanna Grabowska
5. Dominik Goliszek
6. Ewa Jezewska
7. Beata Klarkowska
8. Marcin Krystek
9. Iwona Owięśna
1 0. Wiesław Paciorkowski
1 1. Teresa Szluczka
12. Rafał Walkowiak
13. Wioleta Warzocha
1 4. Małgorzata Wiśniewska

Nieobęcni:

1. Piotr Pawlikowski

Proponowany porządek obrad:

1. Otwarcie XIII sesji Rady Gminy Zławieś Wielka;

2. Sprawy organizacyjne:
1) stwierdzenie prawomocności obrad;

2) przyjęcie wniosków do porządku obrad;

3) przyjęcie uwag do protokołu z XII sesji;

3. Informacja wojta o pracach między sesjami;

4. Podjęcie uchwał:
1) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Złavłieś Wielka nalata2025-

ż040;
2) zmientająca uchwałę w sprawie budzetu Gminy Zławieś Wielka na2025 rok;

3)w sprawie dochodów gromadzonych na oddzielnym rachunku bankowym przęzsamorządowe

jednostki budzetowe gminy Zławięś Wielka prowadzącę dziŃalnoŚÓ oŚwiatową;

4) w sprawie powołania Gminnej Rady Seniorów i nadania jej statutu;

5) w sprawie powołania Młodzieżowej Rady Gminy i nadania jej statutu;

5. Wolne wnioski i zapytania;



6. Wystąpieni ę zaproszonych gości;
7, Podjęcie stanowiska RadY Gminy w sprawi e uczczęnia35-lecia samorządu terytorialnego;8, WYstąPienie Prof. dr. hab. Krzysztofa Mikulskiego inaugurujące proces nadania sztandaru dla

Gminy Zławięś Wielka;
9, Przemówienie WÓjta Gminy Zławieś Wielka i wręczenie powołań do Gminnej Rady Dialogu

Społecznego;
10. Uroczyste podpisanie stanowiska Rady Gminy ZławięśWielka;
77. Zamknięcie obrad XIII sesji Rady Gminy Zławieś Wielka.

Marcin SwaczYna - WÓit złożYł wniosek o tozszetzenie porządku obrad poprzęz dodanie projektu
uchwałY w sPrawie PrzYstąpienia do sporządzenia Strategii Rozwoju Gminy Zławieś Wielka do roku
2035 oraz okreŚlenia szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania projektu strategii, w tym trybu
konsultacji.

Przeprowadzono głosowanie.

wyniki głosowania:

ZA:74, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁoSU: 0, NIEOBECNI: 1

wyniki imienne:

ZA (14)

Krystian Balicki, Marcin Dziedzic, Krystyna Gajdemska, Dominik Goliszek, Joanna Grabowska, Ewa
Jezewska, Beata Klarkowska, Marcin Krystek, Iwona Owieśna, Więsław paciorkowski, Teresa
S ztuczka, Rafał Walko wi ak, Wi o l eta W arzo cha, Małgor zata Wi śni ewska

NIEOBECNI (1)

piotr pawlikowski

Marcin SwaczYna - WÓjt złożył kolejny wniosek o Tozszęrzenie porządku obrad poprzez dodanie
Projektu uchwałY w sprawie maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów łtonolo*ych na
terenie gminy Zławieś Wielka.

Przeprowadzono głosowanie.

wyniki głosowania:

ZA:73, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁoSU: 0, NIEOBECNI: 1



wyniki imienne:

ZA (13)

Krystian Balicki, Marcin Dztedzic, Krystyna Gajdemska, Dominik Goliszek, Ewa Jezęwska, Beata

Klarkowska, Marcin Krystek, Iwona Owieśna, Wiesław Paciorkowski, Teresa Sztuczka, Rafał

Walkowiak, Wio leta Warzocha, Małgor zata Wi śniewska

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)

Joanna Grabowska

NIEOBECNI (1)

piotr pawlikowski

Marcin Swaczyna - Wóit złożył kolejny wniosek w sprawie zmiany porządku obrad PolegającY na

przesunięci,, *yrtąpi*iu p.of. dr hab. Krzysztofa Mikulskiego po pkt 5. ,,Wolne wnioski i zaPYtania".

Przeprowadzono głosowanie.

wyniki głosowania:

ZA: I4,PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1

wyniki imienne:

Z^ (14\

Krystian Balicki, Marcin Dziedzic,Krystyna Gajdemska, Dominik Goliszęk, Joanna Grabowska, Ewa

Jezewska, Beata Klarkowska, Marcin Krystek, Iwona Owieśna, Wiesław Paciorkowski, Teresa

Sńuczka, Rafał Walkowi ak, Wio l eta Warzo cha, Małgorzata Wi śniewska

NIEOBECNI (1)

piotr pawlikowski

Marcin Swaczyna _ Wóit ńożył kolejny wniosek w sprawie zmiany porządku obrad polegającY na

wyt<resteniy porrądku Óuraa uchwały w sprawie powołania Gminnej Rady Seniorów i nadania jej

statutu.

Wvniki ełosowapia:

ZA:L ,PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1



wyniki imienne:

ZA (14)

KrYstian Balicki, Marcin Dziedzic, Krystyna Gajdemska, Dominik Goliszek, Joanna Grabowska, Ewa
Jezewska, Beata Klarkowska, Marcin Krystek, Iwona Owieśna, Wiesław paciorkowski, Teresa
s ztuczka, Rafał walkowi ak, wio l eta w ar zo cha, Małgor zata wi śni ewska

NIEOBBCNI (1)

piotr pawlikowski

Wobec powyższego ustalono następujący porządek obrad:

l. Otwarcie XIII sesji Rady Gminy Zławieś Wielka
2. Sprawy organizacyjne:

1) stwierdzenie prawomocności obrad;
2) przyjęcie wniosków do porządku obrad;
3) przyjęcie uwag do protokołu z XII ses.ji.

3. Informacja wójta o pracach między sesjami.
4, Podjęcie uchwał:

1) w sPrawie zmianY Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy ZławiesWielka na lata 2025-
2040;

2) zmieniająca uchwałę w sprawie budzetu Gminy Zławięś Wielka na2O25 rok;
3) w sPrawie dochodów gromadzonych na oddzielnym rachunku bankowym przez

samorządowe jednostki budżetowe gminy Zławięś Wielka ptowadzącę działilnośc
oświatową;

4) w sprawie powołania Młodziężowej Rady Gminy i nadania jej statutu;
5) Uchwała w sPrawie przystąpienia do spotządzenia Strate§ii Rozwoju Gminy Zławieś

Wielka do roku 2035 oraz określenia szczegołowego trybu i harmonogramu opracowania
projektu strategii, w tym trybu konsultacji;

6) Uchwała w sPrawie maksymalnel liczby zezwolęńna sprzedaz napojów alkoholowych na
terenie gminy Zławięś Wielka.

5. Wolne wnioski i zapytania.
6, WYstąPienie Prof. dr. hab. KrzysztofaMikulskiego inaugurujące proces nadania sztandaru dla

Gminy Złalł,ięś Wielka
7. Wystąpienie zaptoszonych gości.
8, Podjęcie stanowiska RadY Gminy w sprawi e vczczęnla35-lecia samorządu terytorialnego.9, Przemówienie WÓjta Gminy Zławięś Wielka i wręczenie powołań do Gminnej Rady ńialogu

Społecznego.
10. Uroczyste podpisanie stanowiska Rady Gminy Zławieś Wielka.
1I. Zamknięcie obrad XIII sesji Rady Gminy Zławieś Wielka.



Ad.2.3)

Nikt z radnych nie zgłosił uwag do protokołuzpoprzedniej sesji.

Ad.3.

Marcin Swaczyna _ wójt z raaiL uroczystego charakteru sesji zarekomendował zgromadzonYm

osobom zapoznanie się ze stroną gminy oIaz magazynęm gminy Zławięś Wielka publikowanym za

pośrednictwem porlalu otoToruń.

Ad.4.

1) JusĘna Brzozowska - Skarbnik omówiła uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej PrognozY

Finansowej Gminy Zławieś Wi elka na Ińa 202 5,20 40 ;

Nikt z radnych nie miał pytń do projektu uchwaĘ,

przewodn iczącaRady Gminy Krystyna Gajdemska - poprosiła o udostępnienie 
Ę1"^r_"TTi"

w sprawie ,^i^y Wieioletniej prognozy Finansowej Gminy ZławieśWielkana lata2025'2040;

wvniki słosowania
zŁ14,PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁoSU: 0, NIEOBECNI: 1

wvniki imienne
ZA(l4)
Krystian Balicki, Marcin Dziedzic,Krystyna Gajdemska, Dominik Goliszek, Joanna

Grabowska, Ewa Jezewska, Beata Klarkowska, Marcin Krystek, Iwona OwieŚna, Wiesław
paciorkowski, Teresa Sztuczka, Rafał Walkowiak, Wioleta Warzocha, MaŁgorzataWiŚniewska

NIEOBECNI (1)
piotr pawlikowski

Wobec powyższego uchwała nr XIlIt74t2025 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognory

F'inansowej Gminy ZławieśWielka na lata 2025-2040 została podjęta,

2) JusĘna Brzozowska - Skarbnik omówiła uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie budZetu

Gminy Zławieś Wielka na2025 rok

Nikt z radnych nie miał pytań do projektu uchwĄ.

przewodniczącaRady Gminy Krystyna Gajdemska - poprosiła o udostępnienie głosowania

w sprawie zmiany uchwały w sprawie budżetu Gminy ZŁawieś Wielka ta2025 rok

wvniki słosowania
żA,L4,PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1

wyniki imienne
ZA(14)



KrYstian Balicki, Marcin Dziedzic, Krystyna Gajdemska, Dominik Goliszek, Joanna
Grabowska, EWa Jezewska, Beata Klarkowska, Marcin Krystek, Iwona owieśna, Wiesław
Paciorkowski, Teresa Sztuczka,Rafał Walkowiak, Wioleta Warzocha, MałgorzataWiśniewska
NIEOBECNI (1)
piotr pawlikowski

Wobec PowYŻszego uchwała nr XIII/7S12025 zmieniająca uchwałę w sprawie budżetu
Gminy Z|awieś Wielka na2025 rok została podjęta.

3) JustYna Brzozowska - Skarbnik omówiła uchwałę w sprawie dochodów gromadzonych naoddzielnYm rachunku bankowym przez samorządowe jednostki budzetowe gminy Zławieś
Wielka prowadzące działalność oświatową

Marcin Krystek - Radny zapytał, czy istnieje mechanizm, który weryfikowałby niewłaściwę
i niejednolite stosowanie uchwały w odniesieniu do wydatkówjednostek. Justyna Brzozowska
- skarbnik odPowiedziała, ze wszystkie wydatki są kontrolowane przez pracowników
zajmującYch się księgowoŚcią oŚwiatową. Małgorzata Wiśniewska - radna odniosła się do
PYtania Radnego i Powiedziała, że jako osoba, która sama zajmuje się księgowością oświatową
moze stwierdzic, Że v,rYtYczne są na tyle ścisłe, że nie ma możliwoś"i ,ri"p.awidłowej
kwalifikacji.

Przewodnicząca RadY GminY Krystyna Gajdemska - poprosiła o udostępnierrie głosowania
w sPrawie dochodów gromadzonych na oddzielnym rachunku bankowym'ir."rsamorządowe
.iednostki budzetowe gminy Zławieś Wielka prowadzącę d,ziałalność oświatową

Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁoSU: 0, NIEOBECNI: 1

wvniki imienne
ZA (l4)
KrYstian Balicki, Marcin Dziedzic, Krystyna Gajdemska, Dominik Goliszek, Joanna
Grabowska, Ewa Jezewska, Beata Klarkowska, Marcin Krystek, Iwona owieśna, Wiesław
Paciorkowski, Teresa Sztuczka, Rafał Walkowiak, Wioleta Warzocha, MałgorzataWiśniewska
NIEOBECNI (1)
piotr pawlikowski

Wobec PowYŻszego uchwala nr XIIIl76l2025 w sprawie dochodów gromadzonych na
oddzielnYm rachunku bankowym przezsamorządowe jednostki budżetowe gminy Zławieświelka prowadzące działalność oświatową została podjęta.

4) Jacek Mularz - sekretarz omówił uchwałę w sprawie powołania Młodzieżowej Rady Gminy
i nadania jej statutu

Przewodnicząca RadY Gminy Krystyna Gajdemska poprosiła przewodniczącą Komisji
OŚwiatY, Kultury i SPortu o przedstawienie stanowiska w tej sprawie. Małgorzata Wiśniewska
- Przewodnicząca Komisji OŚwiaty, Kultury i Sportu stńerdziła, 

""-*.ry..y członkowie
komi sj i zaopiniowali pozytywnie proj ekt uchwały.



5)

Nikt z radnych nie miał pytńdo projektu uchwaĘ.

przewodn iczącaRady Gminy KrysĘna Gajdemska - poprosiła o udostępnienie głosowania

w sprawie powołania Młodziezowej Rady Gminy i nadania jej statutu.

wvniki głosowania
zg4 (13+1), PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁoSU: 1, NIEOBECNI: 1

wvniki imienne
ZA(13)
Krystian Balicki, Marcin Dziedzic,Krystyna Gajdemska, Dominik Goliszek, Joanna

Grabowska, Ewa Jezewska, Beata Klarkowska, Marcin Krystek, Iwona OwieŚna, Wiesław
paciorkowski, Teresa Sńlczka,Wioleta Warzocha, MńgorzataWiŚnięwska, Rafał Walkowiak

oddał głos imienny ,,ZA" ustnie.

W
NIEOBECNI (1)
piotr pawlikowski

Radny Rafał Walkowiakptzezproblemy techniczne nie mógł oddaó głosu, w związku zczYm

zostałpoproszony ptzezPrzewodniczącąRady Gminy Krystynę Gajdemską o oddanie głosu

imiennego ustnie.

Radny Rafał Walkowiak oddał głos imienny ustnie.

Wobec powyższego uchwała nrXIIlt77tż025 w sprawie powołania MłodzieŻowej RadY

Gminy i nadania jej statutu została podjęta.

piotr Grodzki - Kierownik Referatu Planowania i Inwestycji omówił uchwałę w sPrawie

przystąpienia do sporządzenia Strategii Rozwoju Gminy Zławieś Wielka do roku 2035 oruz

Ókreślenia ,r"r"góŁo*ego trybu i harmonogramu opracowania projektu strategii, w tYm trybu

konsultacji

przewodnicząca Rady Gminy krysĘna Gajdemska zapytńa, c4 poprzednia ustawa

obowiązywńa do 2023 toką na co Kierownik Referatu Planowania i Inwestycji - Piotr
G ro dzki odpowiedziń twietdząco .

Marcin Krystek - Radny zauwaĘł, że w zńączniku do uchwały zostaĘ zartięszczonę

terminarz oraz cennik, następnie zapytŃ, czy wykonanie strategii zostało zlecone Podmiotowi

zewnętrznemu. Marcin Swacryna - Wójt odpowiedział, że oferty zostaĘ zebrane, ale

wykonanie nie zostało jeszcze zlecone. Dodał ponadto, że moż|ivłośó zawarcia umowY w tej

sprawie powstanie dopiero w momencie uchwalenia projektu uchwały.

przewodniczącaRady Gminy KrysĘna Gajdemska - poprosiła o udostępnienie głosowania

w sprawie przystąpienia do sporządzenia Strategii Rozwoju Gminy ZławięŚ Wielka do roku

2035 oruzokreślenia szczegóŁowego trybu i harmonogramu opracowania projektu strategii, w

tym trybu konsultacji.



]dlyniki glosolyania
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁoSU: 0, NIEOBECNI: 1

wyniki imienne
Z^(14)
KrYstian Balicki, Marcin Dziedzic, Krystyna Gajdemska, Dominik Goliszek, Joanna
Grabowska, Ewa Jezewska, Beata Klarkowska, Marcin Krystek, Iwona owieśna, Wiesław
Paciorkowski, Teresa Sztuczka, Rafał Walkowiak, Wioleta Warzocha, MałgorzataWiśniewska
NIEOBECNI (1)
piotr pawlikowski

Wobec powyższego uchwała nr XIII/7812025
Strategii Rozrłoju Gminy Zławieś Wielka do
trybu i harmonogramu opracowania projektu
podjęta.

w sprawie prrystąpienia do sporządzenia
roku 2035 oraz określenia szczegółowego
strategii, w tym trybu konsultacji została

6) Marcin SwaczYna - WÓjt omówił uchwałę w sprawie maksymaln ej liczby zezwoleń na
sprzedaż napojów alkoholowych na terenie gminy zławieś wielka

Przewodnicząca RadY Gminy Krystyna Gajdemska zapytała, azy w punkcie 4 chodzi o 43
czY 44 zezwolenia. Marcin Swaczyna - Wójt odpowiedziŃ, ż; chodzi o 43 zezwolenia.
NastęPnie Radna - Ewa JeŻewska zapytńa, czympodyktowana jest chęć zwiększenia |iczby
zezwoleń i czY jest to w oParciu o statystyki. Marcin Swacryna - wójt zaznaczył, zeticzby ie
nie są oParte na wnioskach wpływających do gminy, natomiast są one oparte o praktyki innych
gmin, Marcin Krystek - RadnY zapytał,w jaki sposób zwiększenie ilosci zęzwolęńwpływanie
na kosŹY związane z Profilaktyką uzależnień oraz czy można określić wzrost wpływów ze
zwiększenia liczbY zezwolęń. Marcin Swaczyna - Wójt odpowiedział, że lvyaa*i na
ProfilaktYkę się zmniejszyły.Ponadto stwierdził, że ciężko pr)ewidzieć, w jakim stopniu
dochodY się zwiększą - jest to zależmę przede wszystkim od atrakcyjnosói danych puŃtów
oferującYch sPrzedaż alkoholu. Justyna Brzozowska - Skarbnik dodał a, że wpłylvy
oszacowaó będzie można dopiero na konięc roku, a wszystkie dochody powinn}'uye
Ptzeznaczane na Profilakłkę. Radna Joanna Grabowska zapytńa się o liczbę mieszkańcow
PrryPadEącYch na jeden Punkt sprzedaĘ alkoholu. Wójt Marcin Swacryna odpowiedz iał, że
liczba mieszkańców w gminie wynosi ok. 16 000, prry czymliczbaw}danych zezvvoleń na
sPrzedaŻ alkoholu wYnosi ok. 100. Radna Joanna Grabowska dodała, żeliczbaśrednia liczba
osób w Polsce PrryPadających na jeden punkt wynosi ok. 300, a ponadto WHo zalecaod 1000
do 1500 na jeden Punkt, więc prosi o wstrzymanie się od zwiększeni aliczby zęzwolęń. wójt
Marcin Swacryna odPowiedz iń, że zostawiatąkwestię radnym i zauwaĘł, że l6na 1 8 sołectw
oPowiedziało się PozYtYwnie na temat projektu uchwały. Ewa Jeżewska _ Radna oznajmiła,
ze sPosób sformułowania uchwały mógł wzbudzić pewne wątpliwości co do jej zasadności i
treŚci. Oznajmiła Ponadto, ze uchwała nie dotyczy tzw, ,,budek z piwem,,, a puŃtów
gastronomicznYch. Radna Małgorzata Wiśniewska odniosła się do słów Radn ej i zauwaĘła,
Że zwiększenie liczbY zezwoleńnie będzie równoznac zne z gwarancjąuzyskania i chwyłąc)nie
Przez Przedsiębiorców Prowadzących lokale gastronomiczne. wo;r Marcin Swacryna
odPowiedziŃ, Że z chęciąomówi ten temat na posiedzeniu odpowiedniej komisji.



przewodniczącaRady Gminy KrysĘna Gajdemska - poprosiła o udostępnienie głosowania

w sprawie maksymalnej liczĘ zezwolehnasptzedńnapojów alkoholowych na terenie gminY

zławieś wielka

wvniki płosowania

ZA: I},PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘl 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1

wvniki imienne
ZA (10)

Krystian Balicki, Marcin Dziedzic,Krystyna Gajdemska, Dominik Goliszek, Beata Klarkowska,

Iwona owieśna, Wiesław Paciorkowski, Teresa Sztuczka,Rafał Walkowiak, Wioleta Warzocha

PRZECIW (3)

Joanna Grabowska, Marcin Krystek, MaŁgorzata Wiśniewska
WSTRZYMUJE sIĘ (1)

Ewa Jeżewska
NIEOBECNI (1)
piotr pawlikowski

Wobec powyższego uchwala nr XIII/7912025 w sprawie maksymalnej liczby zez'ło|eń na

sprzedaż napojów alkoholowych na terenie gminy Zławieś Wielka została Podjęta.

Ad.5.

Marcin Krystek - Radny ńoĘłwniosek o uwzględnienie udogodnień dla seniorów przy planowanYch

połączeniań MZKz miastem Toruń i z miastem Bydgoszcz. WÓjt Marcin Swacryna zaProPonował,

żeprzekażepomysły na piśmie, na etapie zawietaniaumowy z miastami.

Ad.6.

prof. dr. hab. Krzysźofa Mikulskiego omówił szczegółowo proces nadania sŹandaru dla GminY

Zławieś Wielka oraz dodatkowych insygniów.

Ad.7.

Zaproszeni goście przemawiali na XIII uroczystej sesji Rady Gminy ZławtęŚ Wielka.

Ad.8.

Głosowano w sprawie: podjęcie stanowiska Rady Gminy w sprawie uczczęnia 35-1ecia samorządu

terytorialnego

wyniki głosowania

ZA: I4,PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1



wyniki imienne:

Z^ (14)

KrYstian Balicki, Marcin Dziedzic, Krystyna Gajdemska, Dominik Goliszek, Joanna Grabowska, Ewa
Jezewska, Bęata Klarkowska, Marcin Krystek, Iwona owieśna, Wiesław paciorkowski, Teresa
s ztuczka, Rafał wal k o wi ak, wi o l eta w ar zo cha, Mał gor zata wi śni e wska

NIEOBECNI (1)

piotr pawlikowski

Wobec powyższego Stanowisko Rady
terytorialnego zostało podjęte.

Gminy w sprawie uczczenia 35-1ecia samorządu

Ad.9.

WÓjt GminY ZławieŚ Wielka - Marcin Swaczyna wygłosił przemówie nie z okazjr 35_1ecia istnienia
samorządów terytorialnych w Polsce orazwręczvł powołania do Gminnej Rady Dialogu Społecznego.

Ad. 10.

Radni i zaproszeni goŚcie dokonali uroczystego podpisania stanowiska Rady Gminy ZławieśWielka.

Ad. 11.

KrysĘna Gaidemska - przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, że tematy sesji zostały
wYczerPane i o godz. 16:22 zamknęłaobrady XIII sesji rady gminy Zławięś Wielka.
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